
گودبرداری در حریم تنها ایستگاه هواشناسی
مرکز تهران

پیرو اخبار منتشــر شده در برخی رســانه ها مبنی بر چند گودبرداری در 
مجاورت ایستگاه هواشناسی ژئوفیزیک تهران،مدیرکل هواشناسی استان تهران 
اعلام کرد: این گودبرداری ها مربوط به مجموعه هواشناســی نیست و توسط 

دانشگاه تهران در حریم ایستگاه هواشناسی ژئوفیزیک انجام شده است.
مازیار غلامی افزود: گودبرداری برای ساخت ساختمان بلندمرتبه است که 
بر اســاس شنیده ها و اظهارات مسئولان دانشــگاه تهران قرار است سه بلوک 
احتمالا ۲۵ طبقه از سوی دانشگاه تهران با عنوان خوابگاه متاهلان ساخته شود.
وی تاکید کرد: در صورت احداث این ســاختمان ها، استانداردهای هواشناسی 
نقض می شود و در نتیجه ایستگاه ژئوفیزیک قابلیت سنجش درست، پایش و 
پیش بینی مخاطرات هواشناســی در مرکز شهر تهران را از دست می دهد این 
در حالیست که ایستگاه هواشناسی ژئوفیزیک بعد از ایستگاه فرودگاه مهرآباد، 
بیشترین قدمت در زمینه پایش و اندازه گیری جو در شهر تهران را دارد و به 

روایتی توسط زنده یاد پرفسور حسابی بنا نهاده شده است.
به گزارش ایسنا، مدیر کل هواشناسی استان تهران اضافه کرد: این ایستگاه 
که تنها ایستگاه هواشناسی در مرکز شهر تهران است، قدمت ۶۱ ساله دارد و 
در ســال ۱۳۴۲ و در قالب ایستگاه اقلیم شناسی ساخته و اندازه گیری و ثبت 
داده های هواشناســی به صورت دستی آغاز شد. از ســال ۱۳۵۰ نیز داده ها و 
آمارهای این ایستگاه بصورت مکتوب و در قالب سالنامه های آماری وجود دارد. 
از سال ۱۳۶۷ نیز به ایستگاه سینوپتیک ارتقا پیدا کرده است که داده های آن 
هم از نظر ملی و هم از نظر بین المللی دارای اهمیت ویژه اســت.به گفته مدیر 
کل هواشناسی استان تهران در ایستگاه هواشناسی ژئوفیزیک اندازه گیری تمام 
کمیت های هواشناســی نظیر سمت و سرعت باد، فشار، دما، رطوبت، وضعیت 
ابرناکی، تشخیص پدیده های مختلف جوی، دید افقی، بارش، تشعشع سنجی 
و ... به صورت ساعت به ساعت و حتی در بازه های زمانی کوتاه تر انجام می شود.
مدیر کل هواشناســی اســتان تهران درباره پیگیری های انجام شده برای 
ساخته نشدن این واحد ســاختمانی در حریم ایستگاه هواشناسی ژئوفیزیک 
گفت: ما از بهمن ماه ۱۴۰۲ و قبل از اقدام و شروع به کار و گودبرداری مکاتباتی 
با موسسه ژئوفیزیک و دانشگاه تهران انجام داده ایم و درخواست رعایت حریم 
ایستگاه هواشناسی  و استانداردها را داشتیم اما متاسفانه پیگیری های به عمل 
آمده تاکنون نتیجه ای نداشته است. با مســئولان استانی نیز مکاتباتی انجام 
شــده و آنان در حال پیگیری هستند. غلامی در پایان ابراز امیدواری کرد که 
با مساعدت و همراهی مسوولان، ساخت خوابگاه در حریم ایستگاه هواشناسی 
ژئوفیزیک با رعایت اســتانداردهای هواشناسی انجام شود تا مردم پایتخت از 
خدمات یکی از قدیمی ترین و موثرترین مراکز سنجش، پایش و پیش بینی آب 

و هوای تهران محروم نشوند.

ادعای قطع درختان در پارک قیطریه
غیرمستند و کذب است

روابط عمومی سازمان حفاظت از محیط زیست ادعای برخی از رسانه ها در 
مورد قطع درختان در پارک قیطریه را غیرمستند و کذب دانست.

روابط عمومی ســازمان حفاظت محیط زیست اعلام کرد: در روز های اخیر 
خبری با عنوان »سند قطع درختان پارک قیطریه توسط شهرداری« در سایت 
شهرما منتشر شده که در پیوست آن نامه ای از معاونت شهرسازی و معماری با 

موضوع مسجد در منطقه قیطریه منتشر شده است.
فارغ از اینکه تصویر این نامه بدون شــماره نامه منتشر شده است و امکان 
پیگیری ادعای مطرح شده توسط این رسانه را ناممکن می کند و در واقع سندی 
غیرحرفه ای در عالم رسانه محسوب می شود، لازم به توضیح است در متن این 
نامه هیچ اشــاره ای به قطع شدن درختان در پارک قیطریه نشده است و سؤال 
اصلی در مورد این گزارش جهت دار و مغرضانه این است که؛ ادعای دسترسی 
به اسنادی در مورد قطع درختان در پارک قیطریه استنباط نگارنده این گزارش 

مغرضانه از کدام گزاره درون این نامه است؟
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، ازاین رو و بــرای تنویر افکار عمومی 
و آســودگی خاطر دوســتداران محیط زیست و طبیعت شــهر تهران، روابط 
عمومی سازمان حفاظت محیط زیست اعلام می دارد که پیرو مطالبه برخی از 
دوستداران محیط زیست و مردم شریف شهر تهران و مطابق گزارشات واصله 
به سازمان حفاظت محیط زیست، علی سلاجقه؛ معاون رئیس جمهور و رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیست طی دستوری از اداره کل محیط زیست استان 
تهران خواســت گزارشــی را با موضوع »گزارش قطع و جابه جایی درختان در 
پارک های جنگلی، اراضی درختکاری شــده و فضا های سبز شهری تهران« در 

مورد ۵ نقطه از شهر تهران تهیه کنند.
این گزارش که در تاریخ ۲۴ اردیبهشت سال جاری تهیه شده است در بند 
مربوط به قطع درختان در پارک قیطریه به صراحت اعلام می دارد که »بر اساس 
گزارش واصله هیچ گونه درختی در محدوده پارک موصوف قطع نگردیده است، 
لیکن حدود ۲ هزار مترمربع از فضای داخلی پارک حصارکشی شده که در این 

محدوده نیز اثری از قطع درختان مشاهده نگردیده است.«
لذا استفاده از کلماتی همچون »همدست و هم سفره دروغ پردازان« نه تنها 
تناسبی با واقعیت ندارد بلکه به دور از آداب، اخلاق و شأن رسانه های داخلی و 
تنها گزارشی غیرحرفه ای، غیرمستند و کذب محسوب می شود که اعتماد افکار 

عمومی را به رسانه های داخل کشور کاهش می دهد.

کاروان ۹۰ نفره ویژه جانبازان 
راهی سرزمین وحی شدند

معاون مددکاری و مشارکت های مردمی و سرپرست معاونت توسعه مدیریت، 
منابع و برنامه ریزی بنیاد شــهید و امور ایثارگران در مراسم بدرقه کاروان حج 
تمتع جانبازان گفت: کاروان ۹۰ نفره ویژه جانبازان راهی سرزمین وحی شدند.
محمود پاکدل، معاون مددکاری و مشارکت های مردمی و سرپرست معاونت 
توسعه مدیریت، منابع و برنامه ریزی بنیاد شهید و امور ایثارگران در این مراسم 
در خصوص شــرایط اعزام جانبازان به حج تمتــع اظهار کرد: مطابق ماده ۴۳ 
قانون جامع خدمات رســانی به ایثارگران، سازمان حج و زیارت باید هر ساله ۵ 
تا ۱۰ درصد ســهمیه حجاج را به خانواده شهدا، جانبازان و آزادگان تخصیص 
دهد که امسال هم با تلاش معاونت فرهنگی بنیاد شهید و امور ایثارگران این 
موضوع محقق شــد.وی ادامه داد: تعدادی از جانبازان ما شرایط ویژه و خاصی 
دارند که باید در قالب یک کاروان خاص اعزام شوند. امروز کاروان ۹۰ نفره ویژه 
جانبازان که بیشتر این عزیزان جانبازان نخاعی هستند به همراه همراهانشان 

عازم این سفر معنوی هستند.
به گزارش ایثار، پاکدل خاطرنشان کرد: امیدواریم همه ما خادم خوبی برای 
جانبازان باشــیم، در این سفر معنوی احترامی که اعضای کاروان های ایرانی و 
خارجی به کاروان ویژه جانبازان دارند، بسیار متمایز است، زیرا اکثر مسلمانان 
کشورها برای گرفتن حاجت به این کاروان مراجعه می کنند و در حقیقت این 
عزیزان شهدای زنده هستند که چهل سال است روی ویلچر نشسته و اکنون با 

مستجاب شدن دعاهایشان عازم این سفر معنوی می شوند.

محیط زیست

شهری

ایثارگران

هوای تهران گرم تر می شود
اداره کل هواشناسی استان تهران اعلام کرد: از امروز تا 
روز جمعه )۸ تا ۱۱ خردادماه( روند افزایش نسبی دما در 

سطح استان پیش بینی می شود.
بر اساس بررسی نقشه های پیش یابی و تحلیل الگوهای 
همدیدی، وضعیت جوی استان تهران تا روز چهارشنبه )۹ 
خردادماه( آسمان صاف تا قسمتی ابری، در بعضی ساعات 
همراه با افزایش ابر و وزش باد، در پاره ای نقاط به ویژه نیمه 
جنوبی و غربی استان وزش باد شدید، گاهی خیلی شدید 
و خیزش موقــت گردوخاک و در ارتفاعــات گاهی رگبار 

پراکنده مورد انتظار خواهد بود.
اداره کل هواشناســی اســتان تهران با صدور هشــدار 
زردرنگ ضمن اشــاره به وزش باد شــدید در تهران آورده 
است: در این شــرایط جوی امکان سقوط اجسام از ارتفاع 
و خسارت به سازه های موقت مانند داربست ها و تابلوهای 
تبلیغاتی و تجهیــزات موجود در نقاط مرتفع مانند برج ها 
و دکل ها، خطر شکســتن درختان کهنسال و نهال ها در 
پــاره ای نقاط به ویژه در دامنه هــا و ارتفاعات، گاهی رگبار 
باران با احتمال رگبار متوسط تا شدید در مناطق مستعد 
خیــزش گرد و خــاک و احتمال گســترش موقت گرد و 
خاک از اســتان های همجوار و کاهش کیفیت هوا و شعاع 
دید دور ازانتظار نیســت بنابراین احتیاط در عبور و مرور 
جاده ای، اطمینان از اســتحکام سازه های موقت و سست 
مانند داربست ها، خودداری از استقرار در مکان های مرتفع 
مانند برج ها و دکل ها، اجتناب از پرواز گلایدر و به گزارش 
ایسنا، هواپیماهای سبک، عدم تردد و توقف کنار درختان 
و ســازه های ناتمام، عدم توقف در بستر مسیل ها و حاشیه 
رودخانه ها، مستحکم ســازی پوشــش گلخانه ها، احتیاط 
در انجام امــور عمرانی و آمادگی دســتگاه های اجرایی و 
امدادی توصیه می شــود.بنا بر اعلام اداره کل هواشناسی 
اســتان تهران طی روزهای پنج شنبه و جمعه )۱۰ و ۱۱ 
خردادماه( آســمان صاف تا کمی ابری، در بعضی ساعات 
همراه با افزایش ابر، گاهی افزایش باد و در ارتفاعات بارش 
پراکنده دور از انتظار نیســت.از امــروز تا روز جمعه )۸ تا 
۱۱ خردادماه( روند افزایش نســبی دما در ســطح استان 

پیش بینی می شود. 

حضور وزیر بهداشت در هفتاد و 
هفتمین مجمع جهانی سالیانه سازمان 

بهداشت جهانی
دســتیار ویژه وزیر و مدیرکل همکاری های بین الملل 
وزارت بهداشــت از حضور وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی در هفتاد و هفتمین مجمع جهانی سالیانه سازمان 
بهداشت جهانی خبر داد. دکتر محمدحسین نیکنام گفت: 
دکتر عین اللهی در هفتاد و هفتمین نشست مجمع جهانی 
سلامت سازمان بهداشت جهانی که مطابق برنامه هر ساله 
با حضور ۱۹۲ تن از وزرای بهداشــت کشورهای عضو در 
ژنو برگزار می شــود، شــرکت می کند.بنابــر اعلام وزارت 
بهداشــت، وی افزود: در این نشست موضوعات اولویت دار 
بهداشتی جهان در قالب اسناد، مطرح و مورد بررسی اعضا 
قرار خواهد گرفت و کشورهای عضو این سازمان، پیرامون 
هر ســند اعلام نظر خواهند کرد. وزیر بهداشت جمهوری 
اســلامی ایران نیز در این نشســت در خصوص ۳۴ سند 
تخصصی مرتبط با نظام سلامت کشور در قالب یک بیانیه، 
اعلام نظر می کند. به گزارش ایســنا، دستیار ویژه وزیر و 
مدیرکل همکاری هــای بین الملل وزارت بهداشــت بیان 
داشت: اسناد مذکور شامل ۲۵ سند در حوزه فعالیت های 
بهداشت، ۶ ســند در حوزه فعالیت های سایر معاونت های 
وزارت بهداشت و سه سند در حوزه اداره کل همکاری های 
بین الملل، با عنوان های ابتکار سلامت جهانی برای صلح و 
یک سند در حوزه وضعیت سلامت در سرزمین های اشغالی 
و یک سند دیگر در حوزه ریشه کنی آبله خواهد بود.نیکنام 
اضافه کرد: علاوه بر موارد فوق، موضوعات دیگری از قبیل 
بودجه و موضوعات مالی، وضعیت عضویت اعضا، حسابرسی 
و موضوعات طرح شــده در هیات اجرایی سازمان جهانی 
بهداشــت نیز در قالب کمیته های تخصصی مورد بررسی 

قرار گرفت.

بیمارستان ایران در مکه راه اندازی شد
بیمارستان تخصصی ایران با کلینیک های قلب، داخلی، 
طب اورژانس، دندانپزشــکی، ارتوپدی، زنان، سونوگرافی، 
عفونــی، داخلی و رادیولــوژی به منظور خدمت رســانی 
به زائران ایرانی در مکه راه اندازی شــد. به گزارش ایســنا، 
علی اصغر عبــدالله زاده ـ مدیر بیمارســتان مکه ـ با بیان 
اینکه تمام بخش های تخصصی بیمارستان تخصصی ایران 
در مکه کاملًا راه اندازی شــده است، افزود: این بیمارستان 
بخش های مراقبت از بیماران قلبی)ccu(، اورژانس آقایان 
و خانم ها، بخش های بستری خانم ها و آقایان و آزمایشگاه 
را نیز در اختیار دارد.به گفته او، این بیمارســتان وابســته 
به مرکز پزشــکی جمعیت هلال احمر ایران اســت و در 
هتل جوهره المعاد )دارالخدیجه ســابق( عزیزیه، پشــت 
مدرسه منی الابتدائیه واقع شــده است.عبدالله زاده گفت: 
این بیمارستان در طول مناسک حج تمتع، شبانه روزی به 

زائران ارائه خدمت می کند.

هواشناسی

سلامت
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معــاون شهرســازی و معمــاری 
شــهرداری تهران گفت: ۵۱ درصد از 

ساکنان شهر تهران، مستاجر هستند.
حمیدرضــا صارمی در دومین نشســت 
عصرانه های خانه معمار با موضوع »خانه های 
خالی شــهر تهران« با اشــاره بــه موضوع 
خانه های خالی شــهر تهران، گفت: هرگاه 
صحبت از مســکن سازی در شــهر تهران 
می شود، نقد های زیادی به ما وارد می کنند 
که تهران مملو از خانه های خالی اســت، در 
حالیکه ما با کمبود مســکن در شهر تهران 
مواجهیم؛ بنابراین همه باید در این حوزه به 
یک اجماع برســیم که اگر تعداد خانه های 
خالی در تهران زیاد است، روند تولید مسکن 
باید متوقف شــود؛ اما اگر چنین موضوعی 
صحت ندارد، باید این شــائبه از اذهان پاک 

شود.
برخی املاک به دلیل فرسودگی 

خالی از سکنه هستند
وی ادامه داد: در ایــن مقوله باید توجه 
داشــت که رشــد طبیعی جمعیت تهران 
همچنــان ادامــه دارد و طبــق آخریــن 
سرشــماری که ســال ۱۳۹۵ انجام شده، 
حداقــل یک میلیون نفر به جمعیت شــهر 
تهران اضافه شده اســت. شهر تهران ۹۳۰ 
هزار پارسل اعم از مسکونی، تجاری، اداری 
و ... دارد، حال اگر عمر ساختمان در تهران 
را ۵۰ ســال در نظر بگیریم، به طور معمول 
سالانه ۲۰ هزار پارسل در معرض فرسودگی 
قرار می گیرند و واقعیت این است که املاک 
بالای ۵۰ سال، دیگر قابلیت سکونت ندارند؛ 
بنابرایــن باید این نکته را در نظر گرفت که 
تعدادی از املاک به دلیل فرسودگی خیلی 
زیاد خالی از ســکنه هستند. صارمی با بیان 
اینکه مطابق تحقیقات و بررسی های انجام 
شــده ما در تهران واحد خالــی به معنای 
واقعی نداریم، اظهار داشــت: اینکه براساس 
سرشــماری ۱۳۹۵، تعداد زیادی واحد های 
خالی در شــهر تهران وجــود دارد، مبنای 
علمی ندارد، چراکه اولا از آن سرشــماری 
۸ ســال گذشــته اســت، ثانیا، در هنگام 
آمارگیری، ممکن است، ساکن یک واحد به 

هر دلیلی آنجا حضور نداشته باشد.
ســید مهدی هدایت مدیر عامل سازمان 
نوســازی شــهر تهران نیــز بــا تاکید بر 
ضرورت های تولید مسکن در پایتخت، گفت: 
ما در شهر تهران از ســال ۱۳۶۵ تا ۱۳۹۵ 
شــاهد کم شــدن بعد خانوار از ۵.۱ به ۳.۳ 
بودیم درحالیکه تعداد خانوار افزایش یافته 
است. از طرفی آمار شهرنشینی در کشورما 
از ۳۱ درصد در ســال ۱۳۳۵ به ۸۵ درصد 
در ۱۴۰۳ رســیده است که این مسئله، نیاز 

شهر ها به مسکن را بیشتر کرده است.
مدیر عامل سازمان نوسازی شهر تهران 
ادامه داد: بیشتر افزایش جمعیت شهر تهران 
ناشی از ولادت هاست که ۷۹ درصد جمعیت 
را شــامل می شــود و مهاجرت ســهم ۲۱ 
درصدی در افزایش جمعیت پایتخت دارد. 
در استان تهران شهر پردیس بیشترین سهم 
مهاجر پذیری و شهر تهران کمترین سهم از 
مهاجــرت را دارد؛ بنابراین با درنظر گرفتن 
ولادت هــا و ازدواج و طــلاق، باید گفت که 

بیشترین نیاز شهر تهران به مسکن مربوط 
به ســاکنان اصلی شهر اســت نه جمعیت 

مهاجر.
در تهران کمتر از ۲۰ هزارواحد خالی 

وجود دارد
هدایت با اشاره به ۵ مولفه موثر در حوزه 
تولید مســکن، گفت: این مولفه ها شــامل 
واحد های مسکونی خالی، میزان مهاجرت، 
بعد خانوار، میزان ازدواج و تعداد واحد های 
مســکونی فرسوده و ناپایدار است و با توجه 
به این مولفه ها، می بایســت در شهر تهران 
طی یک دوره ۱۰ ســاله، یک و نیم میلیون 
واحد مســکونی ساخته شود که در افق این 
برنامه ۱۰ ساله الزام شده که با توجه به ۵۰ 
سال عمر استاندار یک ســاختمان، سالانه 
۲ درصد نوسازی مســکن محقق شود.وی 
افزود: همچنین طی ایــن دوره، ۳۶۵ هزار 
واحد مسکونی ناپایدار موجود باید نوسازی 
شــوند و در حوزه تولید مسکن نیز احداث 
۴۳۵ هزار واحد مسکونی مورد نیاز زوج های 
جوان، ۹۵ هزار واحد مــورد نیاز مهاجرین 
که مجموعا حدود یک میلیون و ۴۰۰ هزار 
واحد می شــود باید طی یک دوره ۱۰ ساله 
احداث شود و این تکلیفی است که بر عهده 

شهرداری تهران است.
وی تصریح کرد: آمار صدور پروانه تا پیش 
از این دوره مدیریت شــهری، سیری نزولی 
داشت، اما اکنون شاهد افزایش صدور پروانه 

نسبت به گذشته هستیم.
البته باید گفت که در شهر تهران ازسال 
۱۳۸۹تــا ۱۳۹۳ بــرای ۷۰۰ هــزار واحد 
مســکونی پروانه صادر شدکه مازاد مسکن 
مورد بحث نیز محدود به همان دوره است و 
امروز در شــهر تهران کمتر از ۲۰ هزارواحد 

خالی وجود دارد.
مدیر عامل سازمان نوسازی شهر تهران 
در خصوص عدم تناســب در عرضه و تقاضا 
مســکن در پایتخــت، گفــت: ۴۲ درصد 
خانوار های شهر تهران زیر خط فقر مسکن 
هستند و در شــاخص توان پذیری مسکن 
اصلا وضع خوبی نداریم که این مسئله نیاز 

شهر به مسکن سازی را تشدید می کند. بعد 
از ابلاغ طرح تفصیلی جدید، به دلیل ایجاد 
برخی محدودیت ها، تعداد صدور پروانه برای 
واحد های مسکونی کوچک مقیاس کم شد و 
صدور پروانه به سمت واحد های بزرگتر رفت. 
این موضوع موجب تولید واحد های مسکونی 
شــد که تناســبی با نیاز عمــوم خریداران 
نداشتند، چراکه واحد های مازاد مورد بحث 
عموما در شمال شهر تهران هستند و برای 

گروه های هدف مناسب نیستند.
وی اضافــه کرد: به همیــن دلیل ما در 
این دوره، با هدف تامین مســکن مورد نیاز 
شهروندان، توانســتیم زیرساخت های لازم 
برای احداث ۲۰۰ هزار واحد مســکونی در 
شهر را فراهم کنیم که این ۲۰۰ هزار واحد، 
عموما در پهنه جنوب تهران و با بهره گیری 
از عرصه های ناکارآمد و بی دفاع شــهری، 
ضمــن تامین خدمــات هفتگانــه احداث 
خواهند شــد.هدایت تاکید کرد: نوســازی 
بافت های فرسوده و پلاک های ناپایدار شهر 
تهران نیز با رویکــرد ایجاد محلات الگو در 
دست اقدام اســت؛ بنابراین جریان ساخت 
مسکن در تهران باید تبدیل به یک جریان 

پایدار شود.
۵۱ درصد از ساکنان شهر تهران، 

مستاجر هستند
در ادامه کیانوش گودرزی رئیس اتحادیه 
مشــاوران املاک تهران نیز در این جلسه با 
بیان اینکه یکــی از نقاط ضعف ما، موضوع 
آمار در کشــور اســت، گفت: هیچکدام از 
ســازمان هایی که در کشور در حوزه مسکن 
فعالیت می کنند، آمــار و اطلاعات دقیق و 
هیچ جامعه آماری ندارنــد. یعنی نه تعداد 
مستاجران مشخص اســت و نه تعداد قشر 
آسیب پذیری که باید در تامین مسکن مورد 
توجه قرار بگیرنــد و هر آنچه در این حوزه 
مطرح می شــود، تقریبی است. وی با اشاره 
به حضور ۳ میلیون اتباع بیگانه در پایتخت، 
بیان کرد: ۵۱ درصد از ساکنان شهر تهران، 
مستاجر هســتند و این مسئله خود گویای 
نیاز شــهر تهران به مسکن سازی است و در 

این مسیر، شهرداری، وزارت راه و شهرسازی 
و شرکت هایی که در حوزه ساختمان فعال 
هستند، می بایســت به تولید مسکن ادامه 
دهند و به نظر من شهر تهران، بیش از یک و 
نیم میلیون واحد مسکونی نیاز دارد؛ بنابراین 
تحقق این مهــم نیازمند برنامه ریزی و کار 
گروهی منظم است. در این فرایند نیز حتما 

باید سروسامانی به اتباع بیگانه داده شود.
اخذ مالیات از خانه های خالی، تبعات 

منفی برای بخش مسکن دارد
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، در 
ادامه جلســه، پروانه اصلانی مدیرکل سابق 
دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی 
درخصوص سامانه املاک و اسکان، با اشاره 
به اینکــه اخذ مالیــات از خانه های خالی، 
تبعــات منفی برای بخش مســکن خواهد 
داشــت، بیان کرد: در ابتدا باید گفت که ما 
واحد های خالی زیادی نداریم، چراکه ممکن 
اســت یک زمانی به خانه ای مراجعه شده و 
آن هــا جواب نداده انــد، آن خانه به عنوان 
خانه خالی ثبت شــده اســت لذا این آمار 
نیستند.مدیرکل سابق  استناد  قابل  چندان 
دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی 
ادامه داد: در سال ۸۵ نسبت خانه های خالی 
به موجودی مسکن کشور ۴.۲ درصد، سال 
۹۰ این نســبت ۸.۳ درصد و در ســال ۹۵ 
نســبت مذکور ۱۱.۳ درصد و با احتســاب 
حــدود ۲۵ میلیــون واحد مســکونی بوده 
اســت، اما طبق آخرین آمار سامانه املاک 
و اســکان، موجودی مســکن احصاء شده 
۳۳ میلیون است که حتی مرکز آمار هم به 
این آمار دسترسی ندارد؛ بنابراین اگر فرض 
بگیریم هیچ واحدی نه اجــاره و نه فروش 
رفته، اکنون نســبت خانه های خالی به کل 
واحد های موجود حــدود ۷.۸ درصد و یک 
عدد نرمال است؛ بنابراین یعنی بازار مسکن 
کار می کند و وجــود خانه های خالی برای 
تعدیل بازار لازم اســت.اصلانی اضافه کرد: 
اکنون مســئله ما خانه های خالی نیســتند 
و طرح کردن ایــن موضوع، آدرس غلط در 

حوزه کنترل بازار مسکن است. 

فراجا  عمومی  وظیفه  سازمان  رئیس 
جزئیات اجرای طرح معافیت ســربازان 

دارای فرزند را تشریح کرد.
ســردار تقــی مهــری رئیس ســازمان 
وظیفه عمومی فراجا بــا بیان اینکه معافیت 
مشــمولان دارای ۳ فرزند و بیشتر، از تاریخ 
۱۴۰۲.۰۳.۰۱ اجرایی شــده اســت، اظهار 
کرد: تمامی سربازان وظیفه حین خدمت که 
دارای ۴ فرزند و بیشــتر هستند، بدون شرط 
ســنی و ســربازان وظیفه دارای ۳ فرزند به 
شرط داشــتن حداقل ۴۰ سال تمام از انجام 

خدمت دوره ضرورت سربازی معاف می شوند.
وی افــزود: ملاک عمل برای رســیدگی به 
درخواســت ســربازان وظیفه اعم از سربازان 
عادی، امریه، طلاب و ... سند رسمی ازدواج و 
شناسنامه پدر و تاییدیه ثبت احوال است. به 
گزارش تسنیم، رئیس سازمان وظیفه عمومی 
فراجا متذکر شــد: یگان های خدمتی پس از 
بررســی و تایید مدارک و مستندات مربوطه 
و ثبت ترخیص آنان در سامانه، سربازان واجد 
شــرایط را برای ثبت درخواست معافیت به 
یکــی از دفاتر خدمــات الکترونیک انتظامی 

)پلیس+۱۰( معرفی می کنند.ســردار مهری 
تصریح کرد: ســازمان وظیفــه عمومی پس 
از بررسی و تایید شــرایط سربازان ترخیص 
شده، کارت معافیت را صادر و در صورت عدم 
احراز شــرایط، برای ادامه خدمت، فرد را به 
یگان خدمت معرفی می کنند.وی خاطرنشان 
کرد: کارکنان وظیفه فراری در صورت داشتن 
شرایط معافیت، پس از معرفی خود به یگان 
خدمتی و بررســی مدارک، از یگان ترخیص 
و می توانند برای معافیت مذکور اقدام کنند.
رئیس ســازمان وظیفه عمومی فراجا گفت: 

همچنین کارکنان وظیفه متاهل حین خدمت 
که واجد شــرایط معافیت نیستند، می توانند 
علاوه بر ۲ ماه کسر خدمت تاهل، برای فرزند 
اول ۳ ماه کســر خدمت و برای فرزند دوم ۴ 
ماه و فرزند سوم ۵ ماه کسر خدمت بهره مند 
شوند.ســردار مهری یادآور شد: بیش از ۹۰ 
درصد درخواســت های ثبت شده، رسیدگی 
و صدور کارت شــده اند و ســایر پرونده های 
در دســت اقدام نیز پس از رفع نقص مدارک 
توســط مشمولان و انجام استعلامات لازم به 

سرعت صدور کارت می شوند.

مدیرعامل انجمن ندای معلولان ایران 
گفت: باید امــکان واردات ویلچر با ارز 
خارجی بــرای افراد دارای معلولیت هم 

مثل جانبازان فراهم شود.
محمــود کاری رئیــس هیئــت مدیره و 
مدیرعامــل انجمن ندای معلــولان ایران در 
خصوص مشکلات تهیه ویلچر برای معلولان 
گفت: معلولان اگر در اســتفاده از ویلچرهای 
ایرانی خیلی ملاحظه کنند، بیش از دو ســه 
سال ســالم نمی ماند، از طرفی ۵ الی ۶ سال 
هم برای گرفتن ویلچــر جدید باید در نوبت 
بمانند و اگر معلــولان هم ویلچری بخواهند 
کــه ۵ الی ۶ ســال کار کنــد، قیمتش بین 
۱۵ تا ۲۰ میلیون تومان اســت که بودجه و 
اعتبارات سازمان بهزیستی هم کفاف تامین 
چنین ویلچرهایی را نمی دهد.وی در خصوص 
قیمت ویلچر افزود: قیمــت ویلچر ایرانی از 
۳ تا ۱۵ میلیون تومــان در بازار وجود دارد. 
قیمت ویلچرهــای برقی نیز بین ۲۵ میلیون 
تا ۷۵ میلیون تومان است و قیمت ویلچرهای 
خارجی نیز تــا ۱۵۰ میلیون تومان اســت.

کاری با بیان اینکه دولت باید فکری اساسی 
در خصوص تجهیزات توانبخشی افراد دارای 
معلولیت انجــام دهد، افــزود: همانگونه که 
طبق مصوبه وزیران، تجهیزات پزشکی برای 
جانبازان با ارز ترجیحی وارد می شود باید این 
امکان برای افــراد دارای معلولیت هم فراهم 

شود. مشــکل در خصوص تجهیزات پزشکی 
فقط مربوط به ویلچر نیست و معلولان به انواع 
تجهیزات پزشــکی که برایشان جنبه حیاتی 
دارد، نیازمند هســتند؛ مثل انــواع پروتز ها، 

سمعک و کمربندهای مخصوص.
کمک هزینه های سازمان بهزیستی 

اصلا قابل توجه نیست
به گزارش ایلنــا، وی با بیان اینکه کمک 
هزینه های سازمان بهزیستی اصلا قابل توجه 
نیســت، افزود: این کمک هزینه ها شــامل 
همه موارد مورد نیاز نمی شــود. به طور مثال 
وقتی بهزیســتی هزینه پرستاری را می دهد، 
کمــک هزینه ایاب و ذهــاب را نمی دهد، یا 
اگر هزینه ایاب و ذهاب را بدهد، دیگر کمک 
هزینه لوازم بهداشتی و تجهیزات پزشکی را 
نمی دهد!کاری افزود: اگر ســازمان بهزیستی 
بــه اجرای قانــون جامع حمایــت از حقوق 
افــراد دارای معلولیت توجــه کند در درجه 
اول بایــد موادی از این قانون که در خصوص 
کمک هزینه های تجهیزات پزشکی است به 
صورت دقیقی اجرا کند و اگر به کسی هزینه 
پوشک یا لوازم بهداشتی می دهند نباید کمک 

هزینه های دیگر او را قطع کنند.
مدیرعامل انجمن ندای معلولان ایران در 
خصوص بار زیاد هزینه افراد دارای معلولیت 
افزود: اگر ماده ۲۷ قانون حمایت از معلولان به 
صورت کامل اجرا شود، شاید بخش زیادی از 

مشکلات افراد دارای معلولیت حل شود. وقتی 
در خانواده یک عضوی دچار معلولیت هست، 
۴۰ الی ۵۰ درصد منابع خانواده به مشکلات 
او اختصاص پیدا می کند که این هزینه ها باید 
جبران شوند.طبق قانون باید کسی که درآمد 
و اشــتغال ندارد و از کار افتاده است، حداقل 
حقوق قانون کار را دریافت کند. اگر این قانون 
اجرا شــود، بخش زیادی از مشــکلات افراد 
دارای معلولیت حل می شود.کاری در خصوص 
آمار جمعیت معلولین کشور گفت: بر اساس 
مطالعات بین المللی ســازمان ملل در ۲۰۰ 
کشــور مختلف، در کشورهای درحال توسعه 
۱۵ درصد جمعیت دچار معلولیت هستند. به 
فرض ۱۰ درصد هم باشــد پس باید در ایران 
حدود ۹ میلیون معلول داشــته باشیم و بین 
این افراد حداقل۵۰ درصد نیازمند به خدمات 
ویژه هستند.وی با بیان اینکه متاسفانه مرکز 
آمار ایران تعداد معلولان را ۱ میلیون و ۱۱۶۰ 
نفر اعلام کرده است، افزود: این در حالی است 

که حتی در کشورهای پیشرفته جهان با همه 
برنامــه ریزی ها و خدماتی که ارائه می دهند، 
حــدود ۱۲ درصد از جمعیــت جامعه، افراد 
دارای معلولیت هستند. در آمریکا حدود ۱۸ 

درصد جمعیت معلول هستند.
آیا ۷۵۰ هزار تومان مستمری، کفاف 

زندگی یک معلول را می دهد؟!
معلــولان  نــدای  انجمــن  مدیرعامــل 
ایران افزود: افراد ســالم جامعه از بســیاری 
سوبســیدهای حمل و نقل عمومی استفاده 
می کننــد، ولی یک فــرد دارای معلولیت با 
این شلوغی ها نمی تواند اتوبوس و مترو سوار 
شود. در مترو اکثر اوقات هم آسانسورها فعال 
نیســتند. به طور کلی برای معلولان رفتن به 
مترو و اتوبوس مشکل است. مضاف بر اینکه 
بعضــی رانندگان تاکســی هــم درخصوص 
معلــولان فرهنگ خوبــی ندارند و به محض 
دیــدن ویلچر یک معلــول، رویشــان را بر 

می گردانند و می روند.

4۲ درصد خانوار های شهر تهران زیر خط فقر مسکن هستند

ضرورت ساخت مسکن در پایتخت

رئیس سازمان وظیفه عمومی فراجا تشریح کرد

جزئیات اجرای طرح معافیت سربازان دارای فرزند

ویلچر معلولان ۳ سال بیشتر دوام نمی آورد
برای ویلچر جدید ۵ سال باید در نوبت ماند

مانور خاموشی در شهر زیرزمینی
مدیر ایمنی و مهندسی عملیات شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه از 

برگزاری مانور خاموشی در خطوط هفت گانه خبر داد.
حســین امیراحمــدی در این باره گفت: در تمام خطــوط هفت گانه مانور 
سراســری خاموشی مطلق با سناریوی خرابی و اختلال در عملکرد پست های 
برق LPS و خاموشی مطلق ایستگاه ها برگزار شد.  وی افزود: این مانور در خط 
یک ایستگاه جوانمرد قصاب، خط ۲ ایستگاه جانبازان، خط ۳ ایستگاه میدان 
راه آهن، خط ۴ ایستگاه انقلاب اسلامی، خط ۵ پایانه مهرشهر، خط ۶ ایستگاه 

شهران و خط ۷ ایستگاه میدان کتاب در ساعت غیر بهره برداری برگزار شد.  
به گزارش ایسنا، امیراحمدی با اشاره به اینکه هدف از برگزاری مانور، تخلیه 
مسافران در زمان خاموشی کامل ایستگاه و بازگرداندن تجهیزات فنی ایستگاه 
به مدار، پس از وصل برق از جمله پله برقی، آسانســور، گیت ها، سیگنالینگ، 
بی سیم، موبایل، هواسازها و... بود، تصریح کرد: این تجهیزات به صورت اتوماتیک 

در مدار قرار نمی گیرند و توسط نیروهای زیربنایی باید تک تک وصل شوند.  

مترو

ورود هوش مصنوعی به مدارس
معاون آموزش متوســطه وزارت آمــوزش و پرورش با 
تاکید بر اینکه در زمان استقرار دولت سیزدهم شاهد افت 
حدود ۱۳ درصدی رشــته ریاضی فیزیک در شاخه نظری 
بودیم گفت: با توجه به نیاز کشور به علوم پایه، تقویت رشته 
ریاضی و فیزیک در دستور کار قرار گرفت و در همین راستا 
سهم رشــته ریاضی فیزیک در این دولت آیت الله رئیسی 
۳ درصد افزایش یافت. مهدی کاظمی با اشــاره به اینکه 
لازمه رشد اقتصاد و رفع مشکلات اقتصادی تربیت نیروهای 
انسانی متخصص و متعهد است ادامه داد: در همین راستا 
تقویت آموزش های فنی و حرفه ای مورد تاکید قرار گرفت 
و در این دولت ســهم آموزش های فنی و حرفه ای با رشد 
حــدود ۵ درصدی به ۴۰ درصد رســید. همچنین بالغ بر 
۲۱۳ هزار نفر به جمعیت دانش آموزان هنرســتانی اضافه 
شد.به گزارش ایسنا،  وی با بیان اینکه در این دولت مهارت 
آموزی دانش آموزان دوره اول و دوم متوسطه نظری دنبال 
شد عنوان کرد: همچنین شاهد آموزش مهارتهای مختلف 
در مدارس شــبانه روزی و دبیرســتانهای دوره اول و دوم  
تحت عنوان »کارگاه خوداتکایی« بودیم. از ســوی  دیگر 
بحث هوش مصنوعی را مورد تاکید قرار دادیم و نســبت 
به آموزش و توانمندســازی معلمان در این راســتا اقدام 
شــد به طوریکه بیش از ۲۵ هزار معلــم آموزش دیدند تا 
زمینه توانمندسازی دانش آموزان در زمینه هوش مصنوعی 
فراهم شود. مقدمه ورود به هوش مصنوعی، برنامه نویسی 
و کدنویسی است که این را به عنوان یکی از اولویتها دوره 

اول متوسطه دنبال کردیم. 

آموزش 


